
         V Praze dne 18. dubna 2018 

 

Vážený pane inženýre,  

důvodem pro návrh na zavedení progresivní sazby daně ve dvou daňových pásmech je vazba na návrh 

na zrušení institutu tzv. superhrubé mzdy a solidárního zvýšení daně. Zvýšení obecné sazby daně z 

příjmů fyzických osob tak dopadá na všechny zdanitelné příjmy fyzických osob. Nejedná se tedy o 

opatření namířené pouze proti osobám s příjmy z nájmu. Naopak dochází k odstranění do současné 

doby uplatňované nerovnosti ve zdanění příjmů ze závislé činnosti, které byly oproti jiným zdanitelným 

příjmům (tj. včetně příjmů z nájmu) zatíženy sazbou daně vyšší než 20 %. K tomu je třeba přičíst i fakt, 

že příjmy z nájmu nepodléhají (na rozdíl od příjmů ze závislé činnosti a příjmů ze samostatné činnosti) 

povinnému pojistnému. U příjmů z nájmu je třeba zmínit možnost uplatnění výdajů procentem z příjmů 

(tzv. paušální výdaje), a to ve výši 30 % z příjmů z nájmu.  

Co se týká samotné sazby daně, její výše i v případě schválení navrhované změny v porovnání s 

ostatními členskými státy Evropské unie nebude nijak výjimečná, resp. Česká republika se i v současné 

době řadí k zemím s relativně nižší sazbou daně z příjmů fyzických osob. Rovněž je možné se setkat v 

rámci EU s jednou sazbou daně z příjmů fyzických osob (např. Estonsko 20 %, Maďarsko 15 % nebo 

Rumunsko 10%), tak i s progresivní sazbou daně z příjmů fyzických osob (např. Rakousko se sazbou 

daně v nejvyšším pásmu 55 %, Belgie se sazbou daně v nejvyšším pásmu 50 % nebo Německo se sazbou 

daně v nejvyšším pásmu 45 %, přičemž v Německu je aplikována solidární přirážka, avšak z jiného 

důvodu a v jiném pojetí, než v České republice).  

Plně respektuji Váš nesouhlas s navrhovaným opatřením, nicméně je třeba vnímat i uvedený fakt, 

podle kterého právě příjmy z nájmu podléhají daleko nižšímu celkovému odvodovému zatížení, než 

zmiňované příjmy ze závislé činnosti nebo ze samostatné činnosti.  

Na tomto stavu se i při zvýšení sazby daně z příjmů fyzických osob při porovnání daňového režimu 

různých druhů příjmů nic podstatného nezmění.  

Je však třeba důrazně upozornit na to, že návrh teprve prošel meziresortním připomínkovým řízením. 

Následně bude návrh předložen vládě a teprve poté bude návrh předložen k projednání Parlamentu 

České republiky. V  tuto chvíli tedy nelze předjímat konečnou podobu návrhu. Vše záleží na výsledcích 

dalšího projednávání návrhu. S pozdravem 

 

JUDr. Alena Schillerová, Ph.D.  


